
 1 

 
A Városvédő és –Szépítő Egyesület elnökségének beszámolója 

a 2008. évben végzett munkáról 
 

(Elhangzott a 2009. február 20-án (pénteken) 16 órakor kezdődő egyesületi beszámoló 
közgyűlésen a Nagykun Klubban) 

 
Tisztelt Egyesületi Tagok! Kedves Városvédő Társaim! Tisztelt Vendégeink! 
 
Az elnökség nevében szeretettel köszöntöm Önöket. Külön köszöntöm Kecze István 
polgármester urat - egyesületünk tagját - valamint, a civil szervezetek képviselőit, 
partnereinket, a túrkevei, karcagi, törökszentmiklósi társegyesületeink jelenlévő képviselőit. 
Köszönöm, hogy elfogadták meghívásomat a beszámoló közgyűlésre. 
 
Beszámolóm megtartása előtt, kérem, tegyünk eleget szomorú kötelességünknek. Emlékezzünk 
elhunyt tagtársunkra, Ponyokai Bálintra, városunk volt tanácselnökére, Pro Urbe díjasára és 
díszpolgárára. Bálint bácsi egyéniségével Kisújszállás életének meghatározó személyiségévé 
vált, aki nem csak erkölcsi értékeivel, de a vezetői évei alatt épült számos intézménnyel, 
épülettel gazdagította Kisújszállást és városunk kulturális fejlődésének is meghatározója volt. 
Szerénysége, lelkesedése, őszinte véleményei, kedvessége miatt sokan példaképként 
szerettünk. Halálával egy igaz, mindenre nyitott, segítőkész, közvetlen emberrel lett 
szegényebb egyesületünk, városunk. Rá emlékezve a Város- és Faluvédők Szövetségének 
országos lapjában, az Értékmentőben is cikket jelentetünk meg. 
 
Emlékezzünk rá 1 perces néma felállással. 
Köszönöm! Javaslom, emlékezetét örökítsük meg jegyzőkönyvünkben is. 
 
Ha a 2008-ra tervezett munka elvégzését - csak úgy, mint az előző években - elöljáróban 
sikeresnek nevezem, azért van, mert az egyesület tagsága tevékeny, szívesen vállal feladatot és 
vállalását tisztességgel el is végzi. Az elnökség rugalmasan végzi munkáját, tagjai 
maradéktalanul ellátják a rájuk bízott feladatot. Tagtársaink önzetlen tevékenysége teszi 
eredményessé és sikeressé egyesületünk munkáját, tevékenységét. A munka egész évben 
folyamatos volt, a tervezett feladatokat csaknem kivétel nélkül elvégeztük: 

– 2008. február 22-én beszámoló közgyűlést tartottunk, 
– az elnökség 4 alkalommal, 
– az ellenőrző bizottság …… alkalommal ülésezett, 
– a Nagykun Kisújszállásért Alapítvány Kuratóriuma saját munkaterv szerint egyaránt 

kiválóan dolgozott.  
 
A tervezett 4 elnökségi ülés rendben megtartásra került, a munkatervben meghatározott 
feladatok elvégzésének szervezése, és lebonyolítása során az elnökség tagjai és a 
munkacsoportok vezetői folyamatosan találkoztak egymással. Így mindenki a szükséges 
információk birtokában volt, az elvégzendő feladatok további elnökségi döntést nem 
igényeltek. Az elnökségi ülések mindig határozat képesek voltak. 
 
Az Ellenőrző Bizottság a pénztárossal és az elnökséggel rugalmasan együttműködött, a 
szükséges módon segítséget nyújtott. 
 
Jelenleg közösségünknek 129 fő magánszemély és 3 jogi személyiségű tagja van. Az év 
folyamán 5 új tag került felvételre: 
 
Szöllősiné Hajdú Anita, Dr. Balla Róza, Nagy István, Posztós Sándor és Oláh Róza. 
 



 2 

Egyesületünk sikeres működésében nagy segítségünkre vannak évek óta a Városi Nyugdíjas 
Klub, a Móricz Klub, a ’48-as Asszonykórus, az Öregdiákok Baráti Köre, a Munkás Horgász 
Egyesület, a Nagykun Nádor Huszárbandérium, a Bokorvirág Hagyományőrző Egyesület 
tagjai, az Arany János Városi Könyvtár, az Arany János Általános Iskola, a Kossuth Lajos 
Általános Iskola, a Polgármesteri Hivatal, a Művelődési és Ifjúsági Központ, a KUNSZÖV Kft., 
a Vízmű Kft. és a Városgazdálkodási Kft., KUNFA Kft., munkatársai. Sokszor segítenek, 
együttműködnek velünk a városért végzett munkában. Főleg egyesületi tagjainkon keresztül 
kapcsolódnak hozzánk, vagy éppen a tőlünk kapott segítséget viszonozzák. 
 
Tervezett feladataink teljesüléséről már olvashattak a Közhasznúsági jelentésben, ennek 
ellenére engedjék meg, hogy a rendkívül tartalmas és szerteágazó munkánkból - a teljesség 
igénye nélkül - részletesebben ismertessek (kiemeljek) néhányat: 
 
1. Az Illéssy-Kossuth emlékkapunál kezdődő és a város ’48-as emlékhelyeit körbejáró 

március 14-én tartott fáklyás megemlékezésünkkel reméljük sikerült hagyományt 
teremtenünk, mely rendezvény új színfolttal gazdagítja városunkat. Az egyesület tagjai által 
széthordott meghívóknak köszönhetően sokan eljöttek a város több területéről, jelen voltak 
a megyei- és a városi képviselők, a civil szervezetek képviselői és szép számmal érkeztek 
fiatalok, diákok is, hogy együtt emlékezzenek. Rendezvényünk elismerésre talált a város 
lakossága és vezetése körében egyaránt. 

 
2. A Műemléki Világnap alkalmából könyvbemutatót szerveztünk, melyen Dr. Kiss Kálmánné 

mutatta be Losonci Miklós: A Nagykunság szobrásza Papi Lajos című könyvét a Zenei 
könyvtárban, ahol kamara kiállítást is megtekinthettek a résztvevők. Ezután került sor a 
Kálvin parkban az „újjáéledt” Kun Madonna szobor felavatására, mely a vandálok által 
ledöntött eredeti Papi Lajos alkotás hű mása lett Györfi Sándor szobrászművész keze 
nyomán. A régen várt, városunk lakóinak örömére és megelégedésére egyesületünk által 
elkészíttetett szobor alkotóját, Györfi Sándort Gaál Kálmán díjjal tüntettük ki a Kisújszállás 
arculatát meghatározó számtalan szobor és köztéri alkotás elkészítéséért. 

 
3. Új köztéri alkotással gyarapodott városunk. 2008. május 24–én szépszámú közönség előtt 

avattuk fel a Kun kaput, melynek elkészítésére az NCA határon túli kapcsolatokat segítő 
keretéből nyert támogatást egyesületünk. Alsócsernátoni, (HAszmann Lajos, HAszmann 
László és Bagoly Zoltán), pacséri (Rózsa Imre) és kisúji (Nagy István, Nagy Imre, Kása 
Imre) fafaragók valamint helyi segítőik készítették el a május 17-24. között megrendezett 
fafaragó tábor keretében azt az impozáns kaput, melyet a Városháza parkját átszelő út végén 
állítottunk fel, ami ettől kezdve – tisztelegve az 1934-ben alakult elődegyesület vezetője, 
Dr. Csányi József munkássága előtt - a Csányi sétány nevet viseli. Az avatáson megjelentek 
elismeréssel nyilatkoztak az új alkotásunkkal kapcsolatban, ami azóta természetessé vált a 
városlakók számára és, mint találkozó helyet említik egymás között. 

 
4. A holokauszt kisújszállási áldozatairól 2008-ban is a városszépítő tábor programjaként 

emlékeztünk meg koszorúzás keretében a holokauszt emlékfalánál. A táborozók 
meghívására több vendég is részt vett a megemlékezésen. 

 
5. A 22. Városszépítő hét ismét sikeres rendezvény volt. A tábor alkalmával végzett munkáról 

nem csak a helybéliek, hanem a vidéki emberek is elismeréssel szóltak. A táborban készített 
fényképek megjelentek a 2009. évi Nagykun Kalendáriumban, tudósítás és cikk jelent meg 
a Szolnok megyei Néplapban, a városi TV-ben és a Kisbíróban. 98 táborozó jelentkezett 
várost szépíteni – óvodástól a nyugdíjasig -, akik sokféle és értékes munkát végeztek 1681 
munkaórában, közel 600.000 forint értékben. Néhány az elvégzett munkák közül: 
szemétszedés a város utcáin, gyomlálás a ligetben, a parkokban, a virágágyásokban, 
parlagfű mentesítés a strandon, padok, virágtartók, kukák festése, Ábri ház kitakarítása, 
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udvarának rendbe tétele, a Morgó kapu oszlopainak újra betonozása, a tető egy részének 
újralécezése és cserepezése, a kocsiszín kipakolása, kimeszelése, emléktáblák, kopjafák 
felújítása, sírgondozások a déli temetőben, kilométerkövek festése, cserjézés, gaztalanítás 
az izraelita temetőben. Sikeres pályázatainknak köszönhetően a hagyományos juttatásokon 
túl (póló, ebéd) ismét strandolhattak délutánonként a táborozók. Szeretném megköszönni 
táborvezetőnk Kecze Jánosné és Nagy Gy. Róza munkáját . Köszönet illet minden táborban 
résztvevő gyereket, fiatalt és segítő felnőttet is a lelkiismeretes, önzetlen munkáért. 
Fontosnak tartom megjegyezni, hogy az elmúlt 20-egynéhány évben felállított, elkészített, 
elhelyezett alkotások felújítása egyre több munkát, szakipari tevékenységet igényel, 
melynek egy részét tagjaink (pl. Posztós Sándor, Szabó Lajos hosszan sorolhatnám) 
hozzáértésének köszönhetően magunk tudunk végezni. 

 
6. Szintén a városvédő tábor keretében került sor, plusz vállalásként a 150 éves a Tiszavidéki 

vasút című kiállítás bemutatására és őrzésére 
 
7. Az izraelita temetőben évek óta tevékenykedünk. A munka látványos előrehaladást mutat, 

köszönhetően a szorgos kezeknek és a segítő felszereléseknek, melyeket ez évben egy 
robbanómotoros láncfűrésszel is gyarapítottunk. A csoport munkáját Kása Attila ifjú 
elnökségi tagunk igyekszik összefogni egyre nagyobb rutinnal. A munkának köszönhetően 
újabb, eddig még nem tapasztalt probléma keletkezett. Mivel a temető belülről szinte 
teljesen átjárhatóvá vált, így a tó felöl „egyes emberek” a kerítést letaposva közlekednek. 
Ebből adódóan a gaztalanítást a tó irányában is célszerű tovább folytatni, a további 
károkozás megelőzése érdekében. 

 
8. Felújítottuk a református templom védettséget jelölő tábláját, és a Marjalaka ősi telephelyet 

jelölő megkopott tábla helyett új, mart betűvel készült táblát helyeztünk el.  
 
9. Tevékenyen részt vettünk ismét az Elszámazottak V. Találkozóján. Ekkor mutatkozott be 

támogatásunkkal Tóth Tünde festőnő – egyesületünk elnökségének tagja – is egy 
nagyszabású kiállítással a Városháza dísztermében. E rendezvény keretében, szeptember 
28-án avattuk fel az általunk készített és állított Kis- és Nagy-Csivag-ér táblát és 
emlékhelyet egy családias avató ünnepség keretében.  

 
10. Anyagilag támogattuk Szilágyi Miklós: Néprajzi Tanulmányok Kisújszállásról című 

könyvének, Nagy Kálmánné: Családi ünnepeink, hétköznapjaink Kisújszálláson című 
helytörténeti kiadványának és a Városi Szülői Klub bemutatkozó kiadványának 
megjelentetését. 

 
11.  Évek óta terveztük, és most végre megvalósult, védettségi táblát helyeztünk el az Ábri 

házon, a Szabadság téri iskolán (Volt Járásbíróságon) és az orvosi rendelő (Volt Bárány 
szanatórium) épületén. 

 
12. A Külügyminisztérium által - civil szervezetek európai uniós tevékenységének civil 

újságírás formájában történő megjelenésének támogatására – kiírt és elnyert pályázatnak 
köszönhetően, elkészítettük egyesületünk új, dinamikus, könnyen kezelhető honlapját, 
melynek frissítésére, továbbfejlesztésére - az évben végzett számtalan munka miatt - nem 
igazán fordítottunk kellő figyelmet. A múlt hónapban azonban megalakult a honlap 
karbantartásáért felelős csapat, így ezt a hibát is kiküszöböljük. Ezáltal egyesületünk 
naprakész információkkal, képekkel, tudósításokkal lehet jelen a világhálón. Címünk 
www.kisujivarosvedok.hu, kérem minél többen látogassanak el oda, az internetet 
rendszeresen használók regisztráljanak is, hogy hírlevelünket is olvashassák. 

 

http://www.kisujivarosvedok.hu/
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13. A működés feltételeit sikeres pályázatokkal igyekeztünk javítani, mely az előző évihez 
hasonlóan sikerült. Erről részletesen olvashattak a közhasznúsági jelentésben. Itt szeretném 
megköszönni az egyes pályázatok előkészítésénél és elszámolásánál végzett hihetetlen 
mennyiségű lelkiismeretes munkát, melyet elsősorban Nagy Lajos alelnök, Nagy Gy. Róza, 
az egyesület titkára és Fekete Imréné, egyesületünk pénztárosa végzett. 
 
Csak a jegyzőkönyv miatt (meg azért mert jó hallani) engedjék meg hogy, röviden 
megemlítsem ezeket. Benyújtott pályázataink közül két tervezett pályázatunk, az NCA 
működési pályázat adminisztratív okok, az ÁNTSZ parlagfű pályázata pedig forráshiány 
miatt nem került támogatásra. 
Azért, hogy a tervezett feladatainkat maradéktalanul teljesíthessük, a meglévő lehetőségek 
mellett (ESZA Kht. Mobilitás pályázat, Kisújszállás Város Önkormányzat rendezvény, 
tábor pályázatai) új pályázati lehetőségek felkutatása és megpályázása mellett döntött az 
elnökség - még ha az jelentős többlet munkát várt el mindenkitől mind a pályázat megírása, 
megvalósítása és elszámolása során. 
Így került sor a már említett Külügyminisztérium pályázat keretében a honlap elkészítésére, 
az NCA határon túli kapcsolatokat segítő keretéből a Kun-kapu elkészítésére, 
Önkormányzati támogatásból a TV Kisúj-jal közösen a hagyományos parlagfű gyűjtési 
akció lebonyolítására, ezen felül több terület parlagfű mentestésére és a csegei gödör teljes 
gaztalanítására. 
Így kerül sor szintén a Külügyminisztérium „ Tedd oda magad is” pályázata jóvoltából – az 
eddigi elnyert legnagyobb összegű pályázatunk segítségével – 2009-ben a „Több szálból 
font kötél erősebb” pályázati cím alatt (un. köteles pályázat) számtalan újszerű program 
megvalósítására. (össz: 3.146.954 – 3.524.090, pály: 2.669.954 – 2.989.925) 

 
14. Az egyesület személyi jövedelemadó 1%-os felajánlásából származó bevétele, a tavalyihoz 

képest, 2008-ban örvendetes módon növekedett. Most még aktuális, ezért kérem, hogy 
2009. évben se feledkezzenek meg az 1% felajánlásáról, barátaikat, ismerőseiket is 
biztassák erre, rendelkező nyilatkozatot tudunk adni. 

 
15. Röviden szeretném ismertetni egyéb, a 2008-as munkatervben szereplő elvégzett 

vállalásainkat: 
 

– a Kulturális Örökség Napjai alkalmából a könyvtárral közösen szerveztünk kiállítást 
a Zenei könyvtárban és sor került az évek óta szokásos városnéző sétára is 

– lakossági igényt kielégítve önköltséges alapon elkészült a 2009. évi városvédő 
falinaptár, melyet nagy örömmel vásároltak meg városunk lakói 

– a városi kulturális eseményeken, rendezvényeken egyesületünk tagjai érdeklődő 
résztvevők, közreműködők voltak, minden fontos alkalomra elvittük koszorúinkat 
az alapítvánnyal együtt 

– a 2008-as Nagykun Kalendárium elkészítésében több egyesületi tagunk is 
közreműködött: írt, fotózott, vagy rajzolt 

– gyakran tájékoztattuk munkánkról a város közvéleményét a Kisbíróban, a városi 
TV-ben, városvédő barátainkat az Értékmentőben és elektronikus úton, a városi- és  
saját honlapunkon 

– társrendezőként vagy segítőként közreműködtünk más civil szervezetek 
rendezvényein: a Munkás Horgász Egyesülettel és a Vadásztársasággal közösen a 
HOVAVÁR környezetvédelmi köztisztasági napon; a Bokorvirág Hagyományőrző 
Egyesület rendezvényein, a Téltemetésen, a Szüreti Vigasságon, a Horváth György 
által szervezett Kun Viadalon és a Művelődési és Ifjúsági Központ Mindenki 
karácsonyán. 

– szakmailag támogattuk a KUNSZÖV cégér létrehozását 
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– egyesületünk kapcsolatrendszere sokrétű, hasznos és tartalmas, eddigi 
kapcsolatainkon túl (Városi Önkormányzat, Nagykun Kisújszállásért Alapítvány, 
Város- és Faluvédők Szövetsége, Civil Ház, Vidék Parlamentje, Kossuth Szövetség, 
Civil Fórum), a helyi civil szervezetek jelentős részével és a partner egyesületekkel 
(Túrkeve, Törökszentmiklós, Karcag, Cegléd, Jászberény) is élő, kölcsönös, baráti 
kapcsolatot ápolunk. 

 
16. Terveink között szereplő, de elmaradt feladat nem volt. 

– 2008-ban is folytattuk a zsidótemető kegyeleti parkká alakítását, a munka volumenét 
és összetettségét megismerve pályázati forrás és még sok munka szükséges a 
befejezéshez. Jó hír, hogy év végén a MAZSIHISZ-től 250.000 forint támogatást 
kaptunk a kegyeleti park kialakítására, emléktáblák elhelyezésére 

 
17. A 2008. évi terven felül megvalósult azonban: 
 

– a Város- és Faluvédők Országos Szövetsége által meghirdetett országos 
gyermekrajz kiállítás anyagát sikerült elhoznunk, amit a Művelődési Házban és a 
Zenei könyvtárban tekinthettek meg az érdeklődők. 

– szintén plusz vállalásként fő szervezőként a Fogathajtó Egyesület, a Petőfi 
Vadásztársaság és a Nagykun Nádor Huszárbandérium társszervezetekkel közösen 
december 7-én több mint 600 facsemetét ültettünk el a vásártéren az önkormányzat, 
számos civil szervezet és egyéni támogató jóvoltából. Ismét bebizonyosodott, hogy 
jó cél érdekében mindig megmozdulnak az emberek. A már ismert segítőinken kívül 
a közösségi életben szerepet nem igazán vállaló magánszemélyek is lelkesen részt 
vettek az ültetésben, összesen 62 vállalkozó kedvű felnőtt és gyermek dolgozott. 

 
18. 2008 végén Kisújszállás Város Önkormányzata pályázatot írt ki a Kisújszállás, Vásár u. 16. 

szám alatti épület CIVILHÁZként történő üzemeltetésre. A Piculás-ház üzemeltetésére 
főpályázóként nyújtottuk be igényünket, társpályázókkal közösen, a Nagykun 
Kisújszállásért Alapítvánnyal és a Start Média Egyesülettel. Már ez évi hír, hogy a 
pályázatunk nyert, így régi vágyunk vált valóra. Méltó helyen tudjuk megrendezni 
programjainkat és lehetőség nyílik más ötletek megvalósítására, közösségünk erősítésére is. 
Az új lehetőséggel új kötelezettség is párosul, nagy feladat az épület fenntartása, élettel való 
megtöltése. 

 
Itt fejezem ki elismerésemet egyesületünk titkárának Nagy Gy. Rózának aki az elmúlt évben 
Hatalmas elismerésben részesült. A Hungaria Nostra által alpított Podmanicky díj kitüntetésbe 
részesült. A kitüntést az Országos találkozó alkalmával vehette át. Gratulálunk!  
 
Ismét elmondhatjuk, hogy összességében a 2008. évi jelentős költségekkel járó, tartalmas, 
színvonalas feladatokat úgy sikerült megvalósítani, maradandót alkotni, hogy az egyesület 
pénzvagyona növekedett.  
 
Befejezésül engedjék meg, hogy az elnökség nevében megköszönjem valamennyi egyesületi 
tag önzetlen munkáját és a támogató szervezetek segítségét. 
 
Köszönöm, hogy meghallgattak. 

Tatár Zoltán 
egyesületi elnök 

 
Felkérem Dr. Vincze Sándort a Nagykun Kisújszállásért Alapítvány elnökét adjon tájékoztatást 
munkájukról. (Távollétében megköszönjem munkájukat és támogatásukat) 


